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Podignuta starosna granica za vantelesnu oplodnju, neograničen broj pokušaja – možemo li do više 

beba 

Iako je Republička stručna komisija za biomedicinski potpomognutu oplodnju bila protiv podizanja 

starosne granice sa 43 na 45 godina, država se ipak odlučila na taj potez. Predsednica te komisije, 

profesorka Ana Mitrović ističe da su mnogo veće šanse da vantelesna oplodnja uspe kod mlađih žena, jer 

nije samo važno da test pokaže da je došlo do trudnoće, već da se beba i rodi. 

Ana Mitrović je, gostujući u Dnevniku RTS-a, navela da parovi kod koji ni posle šest meseci pokušavanja 

ne dođe do trudnoće, svakako treba da potraže pomoć lekara. 

Vantelesna oplodnja o trošku države radi se i u privatnim i u državnim zdravstvenim ustanovama, a 

procedura koju parovi prolaze maksimalno je pojednostavljena i ubrzana, objašnjava profesorka Ana 

Mitrović, načelnica Dnevne bolnice u GAK "Narodni front" i predsednica Republičke stručne komisije za 

vantelesnu oplodnju.  

Nema preciznih podataka, ali po nekim procenama, u Srbiji više od 250.000 parova ima problem sa 

sterilitetom. 

Svake godine rodi sve manje beba, a razlozi za to nisu uvek samo zdravstveni problemi i muški ili ženski 

sterilitet, već i mnogi drugi. 

U Srbiji postoji i banka reproduktivnih ćelija, koja nema dovoljno donora, a postoji mogućnost i 

embriona, kao i podrška osobama koje bi zbog lečenja malignih bolesti trebali da ostave – zamrznu svoje 

reproduktivne ćelije ili tkiva. 



 
 

 

 

Profesor Tiodorović razrešava dilemu: Ko sada treba da primi ČETVRTU DOZU, a ko može da čeka 

JESEN? 

Vakcinacija četvrtom dozom počela je u Srbiji, a kako lekari objašnjavaju, ona je pre svega potrebna 

starijima i hroničnim bolesnicima, lekarima, kao i onima koji rade u kolektivima. Međutim, s obzirom da 

opada broj novozaraženih, da nam prema rečima stručnjaka predstoji mirno proleće i leto, mnogi se 

pitaju da li da sačekaju jesen, kada se predviđa novi talas, ili mogu i sada primiti svoju drugu buster dozu. 

Naime, drugi buster mogu primiti svi koji su stariji od 18 godina, a kojima je prošlo pet meseci od treće 

doze, ali neko logično objašnjenje ide u pravcu da bi mladi i oni sa dobrim imunitetom mogli da sačekaju 

i jesen. U proteklom periodu zarazio se veliki broj ljudi, te je omikron takoreći prokužio populaciju. Ipak, 

kako se radi o virusu koji nam je u minulom periodu zadao puno problema, lekari savetuju oprez. 

Ko treba sada da primi četvrtu dozu, a ko na jesen 

Četvrtu dozu je do sada primio određeni broj ljudi i prema rečima lekara, oni su dobro postupili, s druge 

strane, oni koji su imali nedavno koronu, koji imaju tri pune doze, koji su dobrog opšteg zdravlja, oni 

mogu i sačekati jesen kada će se, kako se očekuje pojaviti i nove vakcine. 

Epidemiolog i član Kriznog štaba prof.dr Branislav Tiodorović u razgovoru za „Blic“ rešava nedoumicu da 

li bi trebalo da požurite po svoju drugu buster dozu ili ne morate žuriti. 

-Svi koji su do sada primili četvrtu dozu, možemo reći oni su dobro postupili. Dakle, oni su zaštićeni 

sledećih šest meseci sigurno od moguće pojave ovih dosadašnjih tipova ili sojeva kovida. Ali sada 



 
 

forsirati u aprilu ili maju mesecu četvrtu dozu za svakoga, tu nema mnogo opravdanja, iz više razloga. 

Dva su osnovna, trend je opadajući prisutan svuda u svetu pa i kod nas. To znači, jedino oni koji su teški 

bolesnici sa imunodeficijencijom, kod njih ima rezona za četvrtu dozu, na šta će ih verovatno upozoriti i 

lekar koji ih vodi. Zavisno od oboljenja, tu bi moglo da ima nekog opravdanja. Ostalima u ovom 

momentu nije nužno jer znamo da je u fokusu ona osetljiva grupa, kaže profesor Tiodorović. 

Važnije je do jeseni prilagoditi vakcine novom soju 

Kako objašnjava profesor, najvažnije je pratiti da li se događa mutacija kovida i prilagoditi vakcine novim 

sojevima kako bi bile efikasnije. U svakom slučaju nas štite i dosadašnje vakcine koje su pravljene po 

modelu prvobitnog soja. 

-Smatram da je mnogo važnije šta će uraditi proizvođači vakcina do jeseni. Može se, dakle, očekivati da 

će oni u skladu sa dominirajućim sojem moći kao kod gripa, kao što se pravi sezonska vakcina, da 

naprave novu vakcinu koji ćemo svi primiti. Lakše je sada svakako, ali pošto je ovo uzročnik koji je 

pokazao neke osobine apsolutno nezabeležene u medicini, mislim na veliki broj mutacija, onda je to 

izuzetan zadatak. Ne može se očekivati da će oni to tek tako to da reše, ali kažem to je jedini ispravan 

način da ih prilagode i da to ide na jesen, dodaje profesor Tiodorović. 

Oni koji su primili četvrtu, narednu će verovatno moći na jesen 

Kako objašnjava profesor Tiodorović sada ulazimo u mirniji period pa samim tim nije potrebno forsirati 

vakcinaciju četvrtom dozom, osim kod onih koji su slabijeg imuniteta, sa pridruženim bolestima i starijim 

ljudima. Naravno, oni koji nisu vakcinisani, u svakom momentu su kandidati za vakcinu, jer do jeseni 

moći će da prime i novu vakcinu, ali takođe i oni koji su primili do sada četiri, kada prođe šest meseci, 

najverovatnije će moći da se vakcinišu i narednom dozom. 

-Svako ko je primio sada vakcinu, na jesen može primiti narednu dozu, jer će proći šest meseci sigurno i 

imati vremena za novu vakcinu. To će zapravo, biti početak, jer će to biti nova vakcina, zaključuje 

profesor Tidorović. 

Koliko je za ljude koji su slabijeg imuniteta, ipak važna ta četvrta doza, nedavno je objasnio i njegov 

kolega, epidemiolog dr Radmilo Petrović, koji je u razgovoru za „Blic“ objasnio da je četvrta doza, koju 

smo uveli, dobro rešenje. 

- Četvrta doza će pojačati imunitet svima kojima je prošlo pet meseci od poslednje doze, naročito je 

preporuka za hronične bolesnike, izjavio je nedavno dr Petrović. 

 

 



 
 

 

 

Potpisan Proglas Udruženja pacijenata Srbije 

BEOGRAD - Predstavnici Udruženja pacijenata Srbije potpisali su danas proglas koji ima za cilj 

unapređenje zdravstvene zaštite u Srbiji, a fokus rada udruženja biće, između ostalog, na dostupnosti 

inovativnih terapija. 

Proglas je nastao nakon većeg broja sastanaka udruženja pacijenata, a koji su pokušali da ukažu na važna 

pitanja koja se tiču svih ljudi. 

Proglas je potpisan na okruglom stolu "Kuda ide srpsko zdravstvo" i predstavlja nacrt za razgovore svih 

subjekata u zdravstvu od pacijenata, preko države do lekara i farmaceutske industrije kao i svih 

društvenih činilaca koji mogu uticati na kreiranje zdravstvenog sistema po meri pacijenta. 

Dermatolog i subspecijalista onkologije Lidija Kandolf Sekulović kaže da se kao lekar u svakodnevnom 

radu sa obolelim građanima susreće sa poteškoćama i administrativnim procedurama koje otežavaju 

pravovremeno lečenje, pa je tema dostupnosti lekova postala jedno od polja njenog interesovanja. 

"Ubrzani razvoj medicine, razvoj i proizvodnja lekova prema principima slobodnog tržišta dovela je, na 

sreću, do povećanja broja ljudi koji mogu da se leče od onih bolesti koje su ranije bile neizlečive ili 

smrtonosne. Istovremeno, ova situacija dovela i do velikog opterećenja zdravstvenih budžeta svuda u 

svetu pa i kod nas", rekla je Kandolf Sekulović. 

Ona je istakla da bi Vlada i Ministarstvo finansija iskazanim razumevanjem potrebe za povećanjem 

zdravstvenog budžeta kada su u pitanju lekovi i drugi vidovi terapije omogućili bolje planiranje 

zdravstvenih budžeta i dugoročnu saradnju sa proizvođačima lekova. 



 
 

"Time bi se omogućilo i uključivanje naše zemlje u procese inovacije na polju medicine - najpre kroz 

ciklus kliničkih ispitivanja novih terapijskih opcija i kasnije, za one lekove koji se pokažu efikasnijim i 

bezbednijim od standardnih, njihovog pravovremnog, redovnog i kontinuiranog pristupa našim 

pacijentima kroz osnovno zdravstveno osiguranje", kazala je Kandolf Sekulović. 

Direktor Udruženja proizvođača inovativnih lekova (INOVIA) Bojan Trkulja naveo je da ga ohrabruje 

činjenica da su država, zdravstveni radnici, pacijenti i farmaceutska industrija počeli zajednički da rade 

na rešavanju velikog zaostatka u dostupnosti savremenih inovativnih terapija te da je najvažnije da se sa 

tim procesom što snažnije nastavi. 

"Prvi i značajni koraci su već sada načinjeni i sada bi trebalo raditi na što transparetnijem i dobro 

isplaniranom procesu uvođenja novih i proširenja dostupnosti već uvedenih inovativnih terapija. 

Potrebno je stabilno finansiranje tog procesa, najbolje kroz posebnu budžetsku liniju, kako bi pacijenti iz 

svega toga imali najveću dobit", rekao je Trkulja. 

 


